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A kecskeméti keringő igen jó falkaszálló 
röpgalambfajta. Az 1950-es években már számos helyen, 
a városokban és a környező településeken hajtották 
őket, igaz nem tisztán „lompos” (szárnyait ejtve hordó 
galamb alföldi elnevezése) falkát, hanem más keringő 
fajtákhoz tartozó galambokkal együtt. Röpmodorát 
tekintve a lebegő szálló galambokhoz sorolható. A 
2011-ben kiadott hivatalos Galamb fajtaleíró könyv 

alapján a kecskeméti keringő fajtával szemben 
támasztott röpkövetelmény 1 óra hosszidő. A keringő 
galambokat általában a nappali órákban röptetik, a kora 
reggeli órákban történő feleresztéssel. E helyen említjük 
meg a különböző röpmagasságok besorolását, amelyet 
Meleg (2001) a galambok látszólagos testnagysága 
alapján ismerteti (1. ábra):

- 80-120 m, amely a toronymagasságban repülő falka 
első szintjének felel meg.

- 200-400 m magasságban seregélynek látszanak a 
galambok.

- 400-600 m magasságban verébnagyságúnak tűnnek 
a galambok.

- 600-800 m-en pillangó nagyságúnak tűnik a keringő 
testnagysága.

- 800-1000 m magasságban csupán csillogó pontnak 
látszanak. Ez a röpmagasság.

- 1000 m felett már tűnőmagasságról beszélünk, ahol 
a galambok emberi szem által már nem láthatóak.

Az előbb említett besorolásnak megfelelően a 
kecskeméti keringő max. 200-400 m közötti magasságot 
képes elérni. A lebegő röpmodorának köszönhetően 
igen szép és szemet gyönyörködtető látványt nyújt a 
galambászok számára.

A fő galamb röptetési időszak a nyári hónapokban 
van, ugyanis ilyenkor már bőven van szaporulat és a 
kellő létszámú fi atalok beszoktatása is erre az időszakra 

A KECSKEMÉTI KERINGŐ RÖPTETÉSE

1. A galambok látszólagos testnagysága az emberi szemhez 
viszonyítva (Vogel, 1980)

2. Fiatal kecskeméti keringő falka behajtása.
Fénykép: ©Fajtaklub archívum
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tehető. Meleg (2001) alapján erre akkor kerül sor, 
ha a fi atalok már képesek az önálló táplálékfelvételre 
és maguktól a tetőkijáróba fel tudnak repülni. A 
szoktatás során a tetőkijáróba helyezünk 4-5 fi atalt, 
3-4 alkalommal végzett kizárás után a késő délutáni 
órákban. Ezt a műveletet célszerű közvetlenül az etetés 
előtt végezni, így a galambok hamar visszaugranak a 
kockán keresztül és sietnek az etetőhöz. Gyakorlati 
tapasztalat az, hogy a 4-5 alkalommal történő kizárás 
után már a galambok igen könnyen beszoknak. 
Beszokott fi atal falkáról akkor beszélhetünk, ha már 
néhány kört repülnek galambjaink a ház körül és 
leülnek a tetőre, majd ezt követően minél hamarabb a 
padlástérbe jutnak. Ügyelni kell arra, hogy a fi atalok az 
öreg falkával ne repüljenek, mert azok a pár hónapos 
fi atalokat könnyen magukkal ragadhatják és a még 
kevésbé tájékozott fi atalok igen hamar el is veszhetnek.

Később már az öreg tenyészgalambokkal együtt 
röptethetők. Az öreg tenyészgalambokat azért 
alkalmazzák, mert az a fi atalokat nagy magasságokba 
nem viszik el és mivel ritkán repülnek a leendő falka 
egységes megülését elősegítik. A fi atalok beszoktatása 
általában 3 hét alatt befejeződik.

Ezt követően kerülhet sor a fi atalok behajtására. 
A módszer az alábbi. A fi atalokat reggel etetés nélkül 
célszerű kizárni, úgy hogy se a padlástérbe sem padig a 
tetőkijáróba ne tudjanak bejönni.. Napközben a fi atalok 
a tetőn üldögélnek, majd folyamatosan a levegőbe 
emelkednek és néhány kört tesznek (2. ábra) és ismét 

visszaülnek a tetőre. Délután 4-5 óra között engedjük 
be őket és adjunk számukra vizet és annyi takarmányt, 
amennyit egyszerre fel tudnak venni. Ezzel a módszerrel 
a fi atalok falkásítása megtörténik. Akkor összeszokott 
a falka, ha a tetőkijáróról történő kieresztéstől egészen 
a megülésig egységesen zárt csapatot alkotnak. Ezzel a 
fi atalok tréningje befejeződött.

Az Alföldnek ebben a régiójában manapság is kedvelt 
időtöltés a szoktatási időszak alatt lévő fi atalok befogása. 
A galambászatban íratlan szabály volt és ma is az, hogy 
a galamb annak a tulajdonát képezi aki befogja. Sajnos 
ezekből az esetekből nagyon sok vita kerekedett, igen 
sok esetben a szomszéd galambtenyésztők évekig nem 
is beszéltek egymással. Számos esetben kocsmai és utcai 
verekedés is keletkezett ezekből a galamb befogásokból 
az un. „lépelésekből”.

Sajnálatos, hogy az előbbiekben említett 1950-
es évekhez viszonyítva a kecskeméti keringőknek a 
röptetése visszaszorult. A röptetések elmaradásának a 
fő oka a ragadozó madarak elszaporodásának tudható 
be. Ezeket a lassú röpmodorú galambokat a ragadozó 
madarak igen gyorsan a levegőben levadásszák.

Azok a tenyésztők akik nem röptetnek, de az udvarra 
szeretnék kiengedni a madaraikat, ezek a galambok 
sincsenek biztonságban, mert udvarról is felkapják őket 
a héják és a karvalyok, melyek a környező fák ágairól 
fi gyelik a galambok mozgását. Éppen ezért napjainkban 
a volierben (3. ábra) tartás a legfőbb oka a ragadozók 
elleni védelemnek. A kecskeméti keringő galambok 
életvitalitásának megtartása érdekében nagy szükség 
lenne a galambok szabadba történő jártatására, de ezt 
azonban egyre kevesebb tenyésztő tudja biztosítani.

Napjainkban már a kecskeméti keringőt is hasonlóan 
más magyar galambfajtákhoz díszgalambként 
tenyésztjük. Különösen megnyerő külleméért és 
szépségért. Ugyanakkor nem feledhetjük el, hogy 
a fajta kialakulásának kezdetén röpképessége 
miatt tenyésztették, különösen névadó városában 
Kecskeméten és környező településeken. Azokban 
a tenyészetekben, ahol falkában hajtják őket élő 
bizonyíték rá, hogy a kecskeméti keringő fajta látványos 
lebegő röpmodora miatt még mindig igen népszerű az 
Alföld számos településén.

Dr. Meleg István elnök
Gáspár József szakelőadóIrodalom

MGKSZ (2011): Galamb fajtaleíró könyv. Budapest
Meleg, I. (szerk.)(2001): A Galamb és tenyésztése 1-2. Gazda Kiadó, Budapest
Vogel, K. (1980): Die Taube. VEB Deutscher Landwirtschaft verlag, Berlin
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A STRASSZEREKRŐL KICSIT MÁSKÉPP

A korábbi évtizedekben – mint a Strasszer 
Fajtaklub tenyésztési előadója – sokat foglalkoztam 
a fajtával. Cikkeket, könyvet írtam és nyomtattam 
e különleges gazdasági és kiállítási galambfajta 
népszerűsítése érdekében. Nem volt nehéz 
dolgom, mert e fajta szépségével, gazdasági 
értékével már kisgyermekkoromban 
megismerkedtem.

A Békéscsaba környéki tanyavilág 
egykori gazdáinak 
l e g k e d v e l t e b b                         
galambfajtája volt. 
Kiváló tájékozódó képessége, 

nagysága, szorgalmas, kitartó fiókanevelő 
tulajdonsága mellett küllemi jegyeinek egysége, és 
színben 25 féle változata mégis lehetőséget nyújt 

az egyéni ízléshez igazodó színválasztáshoz. 
Az 1923-ban megjelent Dél-magyarországi 

Baromfi, Fajtanyúl és Galambtenyésztők 
Egyesületének első hivatalos lapjában 

Beköszöntő címszó alatt a szerző gondolatait 
a következőképpen adja közre: „Fogadják a 
szaklap körül csoportosult tábor intenciáit 
támogató érzésekkel, s sorakozzanak a mi 
táborunkba, hogy a gazdasági tevékenységnek 

ezzel a formájával is a magángazdaságnak 

1. Fiatalok a fi aztató ólak tetején 

2. Strasszer mintakép
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hasznot, az országnak pedig dicsőséget tudjunk 
szerezni.” Úgy érzem, hogy ez a megfogalmazás a 
jó érzésű emberek szívében örök érvényű maradt, 
és ma is elfogadható. 

Ami miatt ismét tollat ragadtam, az a fajta 
elvitathatatlan gazdasági értéke. Először is mert 
nagyon szorgalmas, jó nevelő, egyedi, különleges 
rajzú, ma is a tanyák és falvak lakóinak kedvenc 
fajtája lehetne. Az élet nem volt mindig ilyen, 
voltak igazán nehéz idők, amikor a kevés búza 
ocsúért könyörögtünk a malmoknál, és volt 

olyan is, hogy egy kevés áztatott kenyérhéj jutott 
a galamboknak. A strasszerek összeszedték az 
udvaron elszórt magvakat, nyáron görögdinnye 
magot, kenyérmorzsákat, az alacsonyabban 
érő szőlőszemeket, és aminek nem örültünk, a 
kelésben lévő borsószemeket is. Természetesen 
az utak mentén és a mezőn is sűrűn találkoztunk 
velük, a kedvenc füvek csipkedése mindennapos 

4. Júliusban kirepült vörös fi atal az 5. sz. strasszer hím 
unokája, egy korábbi morva strasszer bekeresztezés után. Újra 
van kiváló szín, fény, lakk, feszes, zárt tollazat, és ami nagyon 

fontos, biztos költési készség, természetesen szabad tartás 
mellett

3. Márciusi kelésű szabadon járó sárga hím

5. Strasszer hím 2017-ből 6. Hubbell hím 2019-ből
A képeken látható strasszer és hubbell a levágásra került fi atalok szülei
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volt. A legfontosabb, hogy a fiókák begye mindig 
tele legyen. A strasszer szorgalma páratlan. 

2005-ben egy Németországban élő barátom 
megajándékozott négy pár hubbell galambbal, 
közvetlen a fajta kitenyésztőjének állományából. 

Nos, az utódokból még van három pár, amelyek 
egy galambházban költenek a strasszerekkel. A 
húshibridek húsformái, bőrszíne más, mint a 
strasszeré, sajnos a hús íze is messze más. Mi, akik 
a családon belül rendszeres galambhús fogyasztók 
vagyunk, nem szívesen fogyasztunk hubbellt. 

A két fajta egyforma takarmányon van és 
szabadon jár a tanyában. A hubbell mindig az 
etető deszkán áll, a világ takarmánya sem elég, 
a különböző emésztőkhöz közel sem engedi a 
strasszereket. A strasszer meg a szabadban, kint 
gyűjti be az eleséget. Többször olvastam mások 
tollából, hogy a strasszer verekedős galamb. 
Minden galamb védi a saját fészkét. 1990-ben 
egy barátom Egyiptomból két pár arab dobost 
hozott ajándékba. Nem számítottam rájuk, így 
ideiglenesen a padlástérben helyeztem el őket, 
ahol a márvány strasszerek költöttek. A két 
dobos hím fészekfoglalása nagyon meglepett. 

7. Egy kis takarmány elszórás a fal tövében, ahol minden 
fi atal szorgalma megmutatkozik már kiskorában

8. A kedvenc fürdőhelyen a galambház mellett elhelyezett egykori sertés vályúnál
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Két magasabban lévő fészket szemeltek ki, ahol 
a strasszerek költöttek. Egy hét múlva a két pár 
strasszert kiverték a saját fészkükből. Ennyit 
a verekedős strasszerekről. Nálam a tollasodó 
fiatalok a galambház padlójára kerülnek, és a 
szülők általában sorra etetik őket. Ha előfordul, 
hogy bucharai dobosokat dajkáltatok velük, mint 
idegen fajtát, van úgy, hogy kicsit elverik, de 
hamar megszokják őket az idegen hímek. 

Nos, ahogy az ízlés változik a tenyésztés során, a 
strasszer sem ugyanaz, mint régen, ezért nagyon 
fontos, hogy ne csak a külső legyen fontos, hanem a 
jó belső tulajdonságra is koncentráljon a tenyésztő 
a kiválasztás során. Sajnos újabban megjelentek a 
„csónakos” strasszerek, ezeknél ritkán fordul elő, 
hogy egy tenyészpár egy idényben hat-hét pár fiatalt 
nevel. Igaz, az a két-három darab nagyobbnak 
tűnik, és ha szerencséje van a tenyésztőnek, sikere 
van velük a kiállításon. A szövetkezeti húsgalamb 
átvétel idején sok strasszertenyésztő-társam 
nagy populációval tudott dolgozni, és sok fiatalt 
nevelt, mindenre kiterjedően tudott szelektálni. 
Nagyobb részük a fiataloknak leadásra vagy saját 
felhasználásra került. Pénz is volt és élelem is. 

Ami a lényeg, volt választék, amiből új, jobbnál 
jobb állományok maradtak a következő évre, így 
a sikerélmény is bíztató maradt. 

Most új lehetőség nyílik, a falu, a tanya 
programmal, támogatással újra a természet 
közelében élni. Nem csak a kecskesajt, a juh 
gomolya kerülhet az asztalra, hanem jó ízű, 
egészséges galambhús is. Galambleves, rizses 
galamb, rántott és töltött galamb, galambpörkölt. 
Sok az üres istálló, disznóólak, padlásterek. 

A házi galambok közül a strasszer hús minősége 
annyira különbözik a hibridtől, mint a sertésnél a 
mangalica hús a pietrínitől. Ha pedig szépségük, 
különleges, egyedi rajzuk, intenzív színük is 
megnyeri érdeklődését, már nem csak húsleves 
lehet a konyhaasztalon, hanem a tenyésztői 
elismerés is felkerül a konyha falára.

Ezzel a pár gondolattal azt szeretném sugallni, 
hogy jó néha visszanyúlni a gyökerekhez, a 
természethez, mert minden a földből jön, és nem 
árt tudni, hogy mit is fogyasztunk.

Zelenyánszki András

9. A gazdaasszony szemügyre veszi a vágni való fi atalokat 10. A kiválasztott fi atalok egy-egy példánya konyhakészre 
pucolva. Hubbell (A) és a strasszer (B). A különbség 5 dkg a 

hubbell javára
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Ismét a V 184-es Galamb- és Kisállattenyésztő 
Egyesület adott otthont a rövidcsőrű galambot 
tenyésztők kiállításának megrendezéséhez, ahogy 
tavaly is. A tenyésztők örömére, a Living Sport 
csarnokban egysoros ketrecekben tudtuk elhelyezni 
galambjainkat. A rendezvényre a Dr. Szécsényi István 
Rövidcsőrűgalamb Tenyésztők Fajtaklubja (RTGK) 
hét ceglédi rövidcsőrű tenyésztője részvételével, 

53 galambot nevezett. Meglepetésünkre egy hölgy 
tagunk is van a fajtaklubban, és Ő is nevezett 
négy galambot. Krenkó Hajnalka, férjével Krenkó 
Dáviddal a kiállításunk elejétől a végéig aktívan részt 
vett. Sok ilyen aktív, fi atal tagra lenne szüksége mai 
galambászatnak.

A kiállított galambok sora a sárgákkal kezdődött. 
A sárga szívhátúak szinte minden kiállításon nagy 

DR. SZÉCSÉNYI ISTVÁN RÖVIDCSŐRŰGALAMB 
TENYÉSZTŐK FAJTAKLUBJA KIÁLLÍTÁS CEGLÉDEN – 2020

létszámmal és jó minőségben képviselteti magát. 
Meglepő módon, az eddigi kiállításokhoz képest 
most először tapasztalhattuk meg, hogy a 16 sárga 
között nem volt olyan kimagasló példány, amelyik 
díjat érdemelt volna. Nyolc vörös szívhátú egyed 
közt a legmagasabb pontszám 95 pont lett, de ennek 
ellenére egységesebbek voltak, mint a sárgák. Vastag 
csőrrel és sarkos fejjel pompáztak, probléma java részt 

a színnel és a rajzolattal volt. A kilenc fekete szívhátú 
közül Répás Sándor kiváló hím galambja kapott 
RGTK díjat, e mellett még Virág Gábor fekete hím 
galambja kapott kiváló minősítést. Dún (májszín) 
négy volt, melyek közül Mészáros Dénes tojó és hím 
galambjai kimagasló minőségűek voltak. Egy dún 
kovácsolt hím is bemutatásra került. Érdekes, hogy 
ilyen színnel ritkán lehet találkozni. A bírálat három 

Kiváló fekete hím, tenyésztő: Virág Gábor 
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első rendű pozícióját nézzük, akkor bizonyos, hogy 
ő lett volna a győztes galamb. Előírás szerinti fej, 
szem, szembőr és csőr típust képviselt. Köszönet a 
tenyésztőknek, hogy egyre többször láthatunk kék és 
kékfakó színű szívhátú galambokat a kiállításokon. 
Sajnos ezen a rendezvényen a kék rövidcsőrűek 
között egy sem volt olyan, amelyik díjat érdemelt 
volna. Nagyon hiányoltam Gyura Ferenc világoskék 
galambját, amely a fi atal galamb bemutatón igen 
magas szavazatot kapott. Valószínű, hogy itt is 
megállta volna a helyét. Ezüst színűből kilenc került 
a kiállításra, melyek közül Gyura Ferenc hím és tojó 
galambjai kaptak kiváló osztályzatot.

A kiállítás közben és utána is sokszor beszélgettünk 
az „ezüstökről”. Végre van gazdájuk! Egy biztos, ezen 
a kiállításon a legegységesebb képet ők mutatták. 
Gratulálok a kitartó tenyésztői munkához.

A győztesek kiválasztását, megszokott módon 
a vezetőbírálóval, Virág Gáborral és a meghívott 
rövidcsőrű bírálókkal – Fehér István, Srebro 
Miroslav Silver, Szőke András – végeztük. A tojóknál 

négy szavazattal, egyhangúan Mészáros Dénes dún 
szívhátúja lett 2020 győztese ugyanúgy, mint 2019-
ben. A címvédéshez külön gratulálok. A hímeknél 
sokkal nehezebb volt a helyzet. Első körben három 
galambot emeltünk ki. Gyura Ferenc sárga, illetve 
ezüst és melléjük Virág Gábor fekete galambját 
helyeztük ketrecbe egymás mellé. A szavazásra 
tettük fel a harmadik címet, amit egyhangúan a 
sárga hím nyert. A végső győztes választásánál 
Fehér István és jómagam a feketére Silver és Gábor 
az ezüstre szavazott. Az állás 2:2. Gábor felvetette, 
mivel az ezüst változat fejlődésben van tenyésztési 
szintje még elmarad a többi változattól, ezért az ezüst 

hímnek lenne szerencsés nyerni. Így a fajtagyőztes 
hím Gyura Ferenc ezüst szívhátú galambja lett.

Köszönet a V 184-es Galamb- és Kisállattenyésztő 
Egyesületnek a kiállítás színvonalas megrendezésért!

Szőke András
Dr. Szécsényi István Rövidcsőrűgalamb Tenyésztők Fajtaklubja

Fényképek: ©Virág Ankó  & Pálfy László

Fajtagyőztes hím, tenyésztő: Gyura Ferenc
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GONDOLATOK EGY MAGYAR FAJTÁRÓL… 

A szolnoki bagdetta, szájhagyomány szerint az I. 
világháborút követő időszakban kezdett el kialakulni, 
színes postagalambok és dudoros fajták – mint a 
karrier és a dragon – keresztezésével. A fajta ősét 
három évtizeden át alakították Szolnok környéki 
tenyésztők, míg az 1950-es években elérkezettnek 
látták az időt a fajta tulajdonságainak rögzítéséhez. 
A szolnoki bagdettát, mint önálló fajtát 1954-ben 
ismerték el, de az ekkor megjelent fajtaleírásnak 
rengeteg hiányossága volt. Bár az elismertetés 
sikerrel járt, az 1960-as évektől a fajta népszerűsége 
csökkenni kezdett. Egy évtized múlva már ritkának 
mondható volt, majd az ezredforduló idejére 
csaknem eltűnni látszott. A fajta nemesítése mellett 
elkötelezett tenyésztőket a 2003-ban megalapított 
fajtaklub fogja össze, ezzel is segítve munkájukat. 
A fajtaklub megalapítása jó döntés volt, hiszen 
tevékenysége eredményeként napjainkra a fajta már 
nincs a kihalás szélén.

Írásom témájául nem véletlenül választottam ezt 
a fajtát, hiszen 2014 óta én is a szolnoki bagdettát 
tartom és tenyésztem. Óvodás gyerek voltam, amikor 
nagyapám nagytestű galambjaiból elcserélt egy párat 
két fekete és két vörös színű szolnoki bagdettára. 
Nem sokkal később a teljes nagytestű állományt 
lecserélte, helyettük postagalambokat kezdett el 
tartani. Ezek a postagalambok, amikor falkáztak, 
a bagdetták is mindig csatlakoztak hozzájuk és 
elvegyültek a csapatban, de a tetőn mindig őket 
fi gyeltem, mert sokkal jobban tetszettek, mint a 
kék színű postagalambok. Nagyapám nem volt 
elragadtatva tőlük, ezért a postagalambokkal együtt 
elvitte őket 150 km-re majd elengedte őket. A posták 
maradéktalanul hazaértek, de az én kedvenceim 
nem érkeztek vissza. Minden nagyszüleimnél 
töltött alkalommal benéztem a dúcba, de már 
hiába. A kedvenc madaraim eltűntek. Aztán nagy 
meglepetésemre, bő két hét múlva megláttam az egyik 
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fekete hímet a jól megszokott fészkén ülni. Nagyon 
boldoggá tett a hazatérése és eldöntöttem, hogy ha 
„nagy leszek”, én ilyen galambokat fogok tartani. 
Aztán ahogy cseperedtem, az itthoni hullámos 
papagájaimat, rizspintyeimet le szerettem volna 
cserélni a számomra kedvesebb galambokra. Hosszas 
könyörgések után végül a szüleim megengedték, hogy 
tartsak néhány párat. Megépítettük az első dúcomat, 
egy netről letöltött „mobil tyúkól” tervrajza alapján. 
Ez egy nagyon kicsi faház lett, csupán néhány galamb 
befogadására volt elegendő, de legalább a saját dúcom 
volt, amit saját galambállománnyal telepíthettem be. 
A dúc első lakói postagalambok voltak, de nem sok 
idő kellett hozzá, hogy bagdettákra cseréljem őket.

Azóta több „mérföldkövet” sikerült elérnem, 
mind a galambászat, mind a fajta tenyésztésével 
kapcsolatban is, mint például egy nagyobb dúc, ami 
már alkalmas tenyésztésre is, és több kiállítás győztes 
cím egyesületi kiállításokon. A fajtaklubba 2015-
ben beléptem, 2018-ban a fajtaklub fi atalgalamb 
kiállításán győztes címet értem el galambommal 
fi atal tojó kategóriában, majd 2019-ben a budapesti 
Nemzeti Kiállításon Fajtagyőztes címet értem el öreg 
vörös hímemmel.

A fajta tartásával kapcsolatban tenyésztése során 
több észrevételem is volt, amiket itt szeretnék most 
megosztani a kedves olvasókkal, a fajta jelenlegi 
és leendő tenyésztőivel. Bár manapság a szolnoki 
bagdettát díszgalambként, kiállítási madarakként 
tartják számon, én azt vallom, hogy az igazi szépségét 
nem képes egy 40x40-es ketrecben megmutatni. Egy 
napsütötte udvaron, háztetőn sokkal bámulatosabb 
látványt képesek nyújtani ezek a galambok, mint 
ketrecbe zárva. Ezért akinek lehetősége van rá, 

mindenképp érdemes lehet kiszoktatni őket a 
szabadba. Tapasztalataim azt mutatják, hogy ha jól 
belátják a környéket a dúcból, illetve, ha a kijáró nem 
eldugott helyen van, a galambok számára könnyen 
megtalálható, akkor rendkívül könnyen beszoknak 
még az öreg madarak is. Természetesen a kiszoktatás 
előtt azt érdemes megvárni, hogy megszokják a 
dúcot belülről, illetve minden pár sikeresen foglaljon 
fészket magának. Ezen feltételek teljesülése mellett 
nem lehet gond a kiszoktatásukkal. Érdemes 
szabadba járatni a bagdettát többek között azért is, 
mert jót tesz az egészségüknek, ezáltal csökken a 
gyógyszer felhasználás, amivel nem utolsó sorban 
pénzt is spórolhatunk. Az egészséges galambok 
megfelelő ellátás mellett – jó minőségű vegyes 
takarmány, mindig friss és tiszta ivóvíz, rendben 
tartott (de nem sterilizált) dúc, gritt, esetleg egy 
vitaminkészítmény – többször költenek és szebben 
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felnevelik fi ókáikat. Bagdettáim betegség megelőzés 
céljából kéthetente joghurttal elkevert propoliszt 
kapnak a takarmányukra, de szigorúan csak annyi 
takarmányra, amennyit azonnal meg is esznek. 
Néhány éve ezt az ellátást alkalmazom galambjaimnál, 
és a gyógyszer felhasználás gyakorlatilag nulla. 
Egy egészséges szolnoki bagdetta pár évi nyolc pár 
fi atalt gond nélkül képes felnevelni, de ettől többre 
is képesek lehetnek. Télire, a kiállítások idejére 
szétválasztom a párokat, hogy nyugodtabban 
tudjanak készülni a bemutatókra és ne kelljen 
tojásokat kidobnom egy-egy kiállítás alkalmával. A 
kiállításra való felkészülés viszont nem a bepakolás 
előtti estén, esetleg előtte egy héttel kezdődik. Egész 
évben fi gyelmet kell fordítanunk rá. Nem szabad 
szó nélkül elmennünk a fürdetés fontossága mellett, 
aminek szintén számos előnye van a szabadba 
járás mellett. A rendszeresen (hetente egy-kétszer) 
fürdőző galambok jobb vitalitásúak, hiszen a 
fürdés alkalmával lemossák magukról az esetleges 
kártevőket, kórokozókat. A fürdetés képes javítani a 
tollazat minőségén, segíti a vedlésben lévő galambot 
az elhalt tollazattól megszabadulni, gyorsítva ezáltal 

a vedlés folyamatát. Bár minden 
fajtára igaz, a bagdettánál 

különösen fontosnak 
tartom a fürdés 

rendszeress égét , 
ugyanis egy élénk 
fajtáról van szó, 
amely sűrűn 

képes összekuszálni, esetleg 
összetördelni tollait, ami 
nem nyújt esztétikus 
látványt a gazda számára. 
Elengedhetetlennek tartom 
még a fi atalok minél előbbi 
ketrechez szoktatását, 
mert egy ketrechez nem 
szokott bagdetta képes az 
egész kiállítást a ketrec 
oldalán kapaszkodva 
tölteni, ahelyett, 

hogy a legszebb 
formáját mutatná. 
A szabadba való 
kijárás a fajta 

élénkségét rendkívüli módon képes csökkenteni. 
Azt vettem észre, hogy a kijáró madarak sokkal 
nyugodtabbak, mint bezártan tartott társaik, nem 
utolsó sorban tollazatuk és izomzatuk minősége 
is sokkal jobb. Nem árt időt szánni kedvenceink 
csőrének és karmainak korrekciójára sem. Rendkívül 
sokat képes dobni a galamb összképén egy rendezett 
csőr látványa.

Mint minden fajta tenyésztése során, a szolnoki 
bagdettáknál is találkozhatunk a tenyésztési szezon 
alatt olyan fi atalokkal, amelyek nem éppen közelítik 
meg a fajtaleírásban foglaltakat. Ezek a madarak 
azonban nem selejtek, csupán a tenyésztőt más 
módon hivatottak örvendeztetni, méghozzá kiváló 
ételek formájában. A továbbtenyésztésre nem 
alkalmas fi atalok nagyszerű alapanyagai lehetnek 
egy húslevesnek, vagy akár sült galambnak is. A 
lehetőségek korlátlanok, csupán a képzeletünk szab 
határt annak, hogy mi módon készítjük el. Személyes 
kedvencem a rozmaringos sült galamb gomba 
mártással, édesburgonyával.

Olvasóimnak köszönöm, hogy időt szántak írásom 
elolvasására. Amennyiben sikerült felkeltenem az 
érdeklődésüket a fajta iránt, a fajtaklubunk honlapján 
minden hasznos információt megtalálnak a fajtával 
és a fajtaklub tenyésztőivel kapcsolatban.

Gál Csaba
V270 Egyesület, Berettyóújfalu
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Az egyesület létrehozásának gondolata 1968-
ban fogalmazódott meg több lelkes Budapest 
XVII. kerületében lakó, más egyesületekben már 
szervezett galambász és helyben lakó galamb 
szerető tenyésztő körében. Az első próbálkozás 
sikertelenül végződött, majd 1969 szeptemberében 
sikerült az első alakuló összejövetelt megszervezni. 
A létrehozásban és a kezdeti működésben résztvevő 
tagtársak a következők voltak: Bódi Gábor, Bötös 
László, Hummel János, Homolya Pál, Imrik László, 
Kovács Antal, Kutas József, Patek Károly, Rép László, 
Rolla Mihály, Mirák János, Sajbán József, Szuttor 
Mihály. Az egyesület első kiállítását már 1969 telén 
az akkori kerületi nőtanács kultúrtermében rendezte 
részben a postagalambászok kölcsön vett kiállítási 
ketrecparkjában és a Sajbán József által készített 
ketrecek felhasználásával. A 1970-es években több 
tagtárs csatlakozott az egyesülethez, többek között 
Sebök István, Tóth Sándor, akik a későbbiekben 
kimagasló eredményeket értek el hazai és nemzetközi 
színtéren.

Akkoriban gazdasági galambfajtákba sorolt 
úgynevezett hús-haszon szakosztályként 
nyilvántartott fajtákban, king galamb tenyésztésében 
Kovács Antal, Patek Károly, Rép László; mondain 
galamb és autosex texán bemutatásában Tóth Sándor 
és Tóth László értek el kitűnő eredményeket.

Az egyesület létszáma már a 1970-es években 

fokozatosan emelkedett. Az új tenyésztők különböző 
galambfajtákkal tűntek fel. Így például csatlakozott 
a tagsághoz Fehér János az akkori B28 elnöke is, 
akinek a római és mondain galambjai színesítették a 
kiállításokat.

Az összejöveteleken ismeretterjesztő előadások 
sorát szervezte az egyesület, melyeken elismert 
előadóként részt vett többek között Dr. Szücs 
Lajos, Batta László, Sturbán Gusztáv, Baracsi Pál; a 
későbbiekben Dr. Beregi Attila, Dr. Póka Géza. Dr. 
Vetési Ferenc. Sajnos a kitűnő előadók közül egyedül 
már csak Dr. Vetési Ferenc él de szerencsére idős 
korához képest jó egészségnek örvend.

A 1970-es évek végén a galamb szakosztályok 
mellet díszbaromfi  szakosztállyal bővült az egyesület. 
Említésre méltó tagjai között tevékenykedett 
Sebestyén József, Deák János, Tóth Sándor. 
Későbbiekben csatlakozott a szakosztályhoz Boltrész 
Ervin, Bocskai János, Burst Attila, Balogh Béla, 
Kolozsvári Lajos.

Az 1980-as években a kerületi Népfront keretében 
működő kertbarátokkal közös bemutatókat szervezett 
az egyesület augusztus 20-kai ünnepségeken. A 
rendezvényeket többször meglátogatta az idén 101 
évesen elhunyt „Bálint gazda”.

Az 1970-es, 1980-as és 1990-es években aktív 
röpgalamb szakosztálya volt az egyesületnek. Évente 
több résztvevővel egyesületi versenyeket szervezett 

EGY MEGKÉSETT ÍRÁS
EMLÉKKÉPEK AZ ÖTVEN ÉVES RÁKOSMENTI KISÁLLATTENYÉSZTŐK EGYESÜLETE

(MGKSZ B17) TÖRTÉNETÉBŐL (1969-2019)

1970. év kiállítói

1971. év kiállítói
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és részt vett országos versenyeken is. Kimagasló 
eredményeket ért el Bódi Gábor, Sajbán József, 
Horváth Sándor és Varga János.

Az 1980-as években a megnövekedett tagság 
mellett gazdálkodásba kezdett az egyesület: több 
takarmány elosztó telephelyet létesített és részt vett 
a galamb- és nyúl felvásárlásban, valamint több 
tehergépkocsit üzemeltetett. Ezzel párhuzamosan a 
kiállításon résztvevő tenyésztők száma is növekedett. 
Úgy gondolom, hogy mindenképpen megemlítem 
e-téren Bocskai János fodros galambjait, Gulyás 
József parókásait, valamint Fazekas András 
keleti sirálykáit, melyek emelték rendezvényeink 
színvonalát. Ezekben az években az INTERTAU 
nemzetközi galambkiállításokon részt vettek 
egyesületünk főként nagytestű alak galambászai. 
Azt gondolom, hogy ez mindenképpen siker volt 
számunkra. Az 1990-es években a gazdálkodás a 
rendszerváltásnak megfelelően átalakult, illetve a 
külső környezeti változások miatt lassan elsorvadt.

Az 1980-as évek végétől rendszeres kirándulásokat 
szervezett az egyesület. Kezdetben az NDK-ba 
Lipcsébe, Erfurtba az ottani kiállításokra. Az 1990-
es években a németországi kisállat-vásárokba 
Wassenburgba, Straubingba, valamint az ausztriai 
Welsbe. Az egyesület tagsága több németországi, 
osztrák és szlovák kiállítást is szervezetten 
meglátogatott.

Az egyesületnek az 1980-as évektől kezdődően a 
galamb és díszbaromfi  szakosztálya mellett madár és 
házi nyúl szakosztálya is létre jött.

A madár szakosztály tagjai között meg kell említeni 

Milák Ferenc, vecsési Deák János, Sajbán József; a 
nyúl szakosztályban Magyar János, Bordács Antal, 
Csaba Arthur, Paksi Kiss Elemér tevékenységét és 
Tivadar László tenyésztőtársak kiváló eredményeit. 
Tivadar Laci bácsiról tudni kell, hogy galambbal és 
díszbaromfi val is foglalkozott.

Az egyesületi kiállításokat színesítették a 
különböző fajtaklubok részvétele, úgy, mint a King 
Klub, Mondain Klub valamint a Texán Klub.

1996-tól 2010-ig több budapesti egyesület 
részvételével a kerületi Újlak Utcai Általános 
iskolában szervezett az egyesület több ezer kisállat 
bemutatásával látványos kiállításokat, melyeket 
jó hangulatú díjkiosztó követett. A rendezvények 
megnyitóit minden alkalommal megtisztelte a kerület 
polgármestere, országgyűlési képviselője. Ezek a 
bemutatók több alkalommal országos kiállításként is 
szerepeltek.

Kiállítások színvonalát emelte az egyéb kiállítok 
megjelenése és a tanulóknak meghirdetett 
rajzpályázatok díj átadása. Látogatás 2008-ban a Welsi kisállat-börzén

Díjátadás 2008-as rajzpályázat eredményhirdetésén
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Ezeken a rendezvényeken konferenciákat is 
szervezett az egyesület, kimagasló előadásokkal 
állategészségügyi és más szakmai témakörökben.

2012-ben az egyesület tisztújító közgyűlése elnöké 
választotta Dr. Szász Ferenc állatorvost, alelnöké Tóth 
Csaba Csongor középiskolai tanár iskolaigazgatót 
és a titkári teendőket továbbra is Szuttor Mihály 
látja el. Sajnos ebben az évtizedben szerényebb 
körülmények mellett tudott az egyesület kiállítást 
szervezni a rákoscsabai Jókai Mór Református 
Általános Iskolában. Ugyanakkor tíz éve részt vesz, a 
kerületben létrehozott un. EB-kavalkádokon, ahol 
több ezer érdeklődő megfordul.

Sajnálatosan az elmúlt időszakban több kiváló 
pótolhatatlan tenyésztőtársunk távozott az élők 
sorából. Az egyesület jövője szempontjából ígéretes, 
hogy ifj abb, kisállat tenyésztés iránt érdeklődő 
tagtársak is eredményesen részt vesznek a szervezeti 
életben. Említésre méltó Kovács Henrietta, Tóth 

Roland, Csernyik Patrik nyúltenyésztők; Herczig 
József, Král Gergely, Tóth Dániel madártenyésztők; 
Illés Gergő, Tóth Gergely, Tóth Borbála díszbaromfi  
tenyésztők tevékenysége.

Az elmúlt években egyesületi gyűléseinkre 
rendszeresen hívunk meg előadókat. Itt külön 
említést tennék Dr. Berta Krisztián állatorvosról, aki 
mindig gyarapítja galambász tagtársak egészségügyi 
ismeretét.

Végezetül megemlíteném, hogy terjedelem 
hiányában minden tenyésztőről nem ejthettem szót 
és tőlük ezúton kérek elnézést.

Szeretném megköszönni tisztelt olvasóimnak, 
hogy elolvasták írásomat.

Reményeink szerint a jövőben is számos kiváló 
eredményt érnek el az egyesület tenyésztői.

Bartók László, Gödöllő
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Amióta az eszemet tudom a családi házunknál 
mindig volt valamilyen haszonállat. Főként 
bátyám tartott állatokat. Öt éves koromban 
kaptam egy pár kacagó gerlét, amit én gondoztam. 
Egy évvel később, látva, hogy bátyám már nem 
foglalkozik a galambjaival megkértem, hogy adja 
nekem őket. Talán ez volt az igazi kezdet, mikor 
is hat évesen „megörököltem” hat postagalambot, 
két pávagalambot és egy kék szíves tojót.

Ekkor még csak galambtartásról lehetett beszélni, 
nem pedig tenyésztésről. 3-4 éven keresztül 
csak a számomra szebbnél szebb galambokat 
gyűjtögettem. A fordulópontot az jelentette, mikor 
egy őszi reggelre leölt és elvitt 24 galambomat egy 
görény. Emlékszem nagyon szomorú voltam aznap 
és utána még hetekig. Elsőnek a galambházat 
tettük biztonságossá, majd új galambok után 
néztem. 2008 telén a helyi egyesületi kiállításon 
ismerkedtem meg több tenyésztővel és léptem be a 
V. 277 Csörsz Vezér Galamb- és Kisállattenyésztő 
Egyesületbe. A kiállítás börzéjén vásároltam két 
pár amerikai óriáspostát. Az elkövetkezendő 

,,ÍGY KEZDTEM ÉN”

években ezt a fajtát tartottam és a megszerzett 
tudás alapján próbáltam minél szebb utódokat 
kapni a tenyészállatoktól. Ekkor már rendszeresen 
részt vettem állataimmal a helyi egyesület éves 
kiállításain. Mivel családi házunk mellé egy új 
alsóépületet építettünk, lehetőségem nyílt egy 
új padlástéri galambdúc kialakítására. Éltem 
is a lehetőséggel, hisz egy jóval biztonságosabb 
és komfortosabb környezetet tudtam teremteni 
galambjaim számára. A padlás és a tető nem az 
amerikai óriásposták terepe, így új fajta után 
kellett néznem. Nem tartott sokáig a keresgélés. 
Megvásároltam egy nagy egyedszámú tenyész 
állományt egy helyi tenyésztőtől. Ezek a galambok 
budapesti tollaslábú gólyás keringők voltak. Azóta 
is ez a legcsodálatosabb fajta számomra. Szerencsés 
helyzetben voltam, hisz akkoriban még népszerű, 
vagy legalábbis népszerűbb státuszú fajta volt. 
Az elkövetkezendő 7-8 évet ennek a fajtának 
szenteltem. A későbbiekben, mikor az érettségire 
került a sor és egyetemre jelentkeztem, kicsit 
alább hagytam a galambászattal. Hat éves korom 

Budapesti tollaslábú gólyásaimmal
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óta egyszer volt 3 hónap mikor nem tartottam 
galambokat, de tovább nem bírtam. A kihagyást 
követően postagalambokkal kezdtem újra. Kicsivel 
később több díszgalamb fajtával próbálkoztam, 
amik közül a székesfehérvári bukók és a keleti 
pergők hagyták bennem a legmélyebb nyomot és 
legszebb emlékeket, de sajnos idővel megváltunk 
egymástól. Próbálkoztam más fajtákkal is, de 
sajnos nem leltem bennük örömömet, ezért csak 
átmeneti „kalandozások” formájában fordultak 
meg a dúcomban. A postagalambok viszont 
folyton jelen voltak, aminek igen nagy jelentősége 
lett 2018 telén. Egyetemi tanulmányaim terén 
elérkezett a szakdolgozat készítésének az ideje. 
Konzulensem megörült az állattenyésztő szakon is 
egyedül gyakorolt hobbimnak. Ezen felbuzdulva a 
dolgozatom témája „Galamb tartástechnológiák 
összehasonlítása” lett. A 2018-as tenyész 
szezonban zajlottak a mérések. Vizsgáltuk a 
párok szaporaságát, illetve utódnevelő képességét 
a különböző tartástechnológiák között. A kapott 
eredmények és adatok alapján megnéztem továbbá 
az egyes paraméterek összefüggéseit, célul tűzve 
ki olyan következtetések levonását, amelyek 

segíthetik a galambhús előállítás pozitívan 
értékelt tulajdonságokban végezhető szelekciós 
munkáját és a megfelelő technológia kiválasztását. 
A vizsgálatok a családi házunk alsóépületének 
padlásán létesített galambdúcban és egy 
tenyésztőtársam földi galambházában zajlottak. 
Így 3 különböző tartástechnológiát tudtam 
felállítani és több szempontból megfigyelni. 
Két olyan fajtát vetettünk górcső alá, amit 
mindketten már több éve tartunk és egymással 
igen közeli rokonságban állnak. Ezek az alföldi 
dudoros postagalamb és a verseny postagalambok 
voltak. A 3 technológiában összesen 23 pár 
termelését vizsgáltam. A február végén történő 
párosítástól a szeptember közepi szétválasztásig 
folyamatosan gyűjtött adatokból számítottam 
tojás-vizsgálati paramétereket, melyek számszerű 
információkat szolgáltattak a tojások hosszáról, 
szélességéről és ezek formaindexéről. A költéssel 
együtt folyamatosan nyomon kísértem a fiókák 
nevelését, majd 28-35 napos kor között levágtam 
őket. Minden egyes vágás előtt élő tömeget majd 
konyhakész állapotban egy vágott tömeget mérve. 
Ezek után a kitermelési százalék kiszámítása 

Amerikai óriásposta és budapesti tollaslábú gólyások
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után már jól össze tudtam hasonlítani a fajtákat 
és azok egyes tartástechnológiában nyújtott 
teljesítményét.

Minden adatot kiértékelve és megkapva az 
eredményeket fény derült arra, hogy mennyiben 
is befolyásolja a galambok költését az, hogy a 
szabadba kijárhatnak-e vagy esetleg zárttartásban 
szaporodnak a tenyészidőszak alatt. Úgy 
gondolom, hogy az sokak számára ismert milyen 
értékes és magas biológiai értékű is a galambhús. A 
dolgozatom készítése során vizsgált technológiák 
és fajták mindenki számára elérhetők, és bárki 
kedve szerint tarthatna galambot a ház körül és 
annak szaporulatát fogyaszthatná. Talán ez is egy 
lépés a könnyen előállítható egészséges ételek felé 
és az önellátás útján. Remélem, a vizsgálatommal 
gyarapíthatom a tenyésztés tudástárát és olyan, 
eddig még fel nem tárt részeit nyitottam meg a 
galambtenyésztésnek amire többen is kíváncsiak 
lesznek.

A szakdolgozatommal kapcsolatos a 
galambászat terén elért legnagyobb eredményem 
is, ami szerintem életem eddigi legnagyobb sikere 
is. 2018/19-es tanév első félévében megrendezett 
egyetemi Tudományos Diákköri Konferencán 
az állattenyésztési szekcióban sikerült első díjat 
nyernem a galambokról szóló dolgozatommal. Az 
eredményes szereplés és a kimagasló dolgozatnak 
köszönhetően az egyetem delegált a 2019 tavaszán 
megrendezett Országos Diákköri Konferenciára, 
ahol megmérettethettem dolgozatomat más 
agráregyetemek hallgatóinak munkájával. 
Hatalmas élmény volt, mind a Debrecenben 
eltöltött 4 nap és a programok, mind pedig az, 
hogy a hobbimról, életemről szóló előadást 
vihettem egy országos és neves rendezvényre. 
Remélem tényleg olyan értékes a dolgozatom, 
mint azt a bírálók is megállapították. Számomra 
ez a legnagyobb örömöt okozó és szakmai sikert 
hozó eredmény. 

Visszanézve természetesen csak a jóra emlékszik 
az ember. Persze voltak bántó megjegyzések, 
megalázó kioktatások és pár átverés, de ez már 
a múlt, ami nem öl meg az pedig megerősít. 
Azok, akik segítettek, mind állatokkal, mind 
szakmai eszmecserével, vagy akárcsak pár kedves 
szóval, belőlük hihetetlenül sok van. Nagyon 

hálás vagyok az Istennek, hogy ilyen embereket 
ismerhettem meg és találkozhattam velük. Sajnos 
mindenkit nem tudok ezen rövid pályázatomon 
belül megemlíteni, így elnézést kérek azoktól, 
akiket nem nevezek meg név szerint, viszont hálás 
köszönetem az eddigi emlékekért. 

A legnagyobb segítőm és példaképem 
Bajor Pista bácsi volt és a mai napig is az. 
A galambokról szerzett minden ismeretem, 
tudásom tőle származik. Nagyon szerencsésnek 
érzem magam, hogy megismerhettem és tudtunk 
együtt galambászni. Örömteli szívvel emlékszem 
vissza mikor esténkén órákon keresztül telefonon 
beszélgettünk. Bármi problémám volt, hozzá 
mindig fordulhattam tanácsért, segítségért. Ahol 
tudott ott segített, nem csak az én esetemben. 
Önzetlensége, segítőkészsége példaértékű volt. 
Őt tartom az én mindenkori mesteremnek, ha ő 
nincs, valószínű, hogy nem tartok galambokat. 

Jelenleg a padlástéren tartom galambjaimat. Az 

Bajor Pista bácsival
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eredeti koncepcióhoz képest már átalakítottam a 
dúcot. Jelenleg 60 galamb fér el kényelmesen itt. 
Két részre van osztva az állatok helye. Nyáron 
az egyik rész a költőpároké, a másik a fiatal 
galamboké. Télen a hímek és a tojók vannak az 
egyes dúc felekben külön-külön. A legfontosabb 
szempont mindig az volt számomra, hogy ,,jó 
legyen itt galambnak lenni”.

Arra a kérdésre, hogy miért is tenyésztem 
állataimat nagyon nehéz megfelelő választ 
találni. Őszintén nem motivál a pénz, az ezzel 
szerezhető hírnév vagy bármi egyéb. Talán a hazai 
galambfajtáink megóvása és minél színvonalasabb 

Egyik kedvenc hímemmel

tenyésztése, de az igazságot megvallva, azért 
tartom galambjaimat, mert hihetetlenül nagy lelki 
megnyugvást és örömöt okoznak mikor köztük 
lehetek. Jó visszagondolni azokra az emlékekre, 
amiket a galambászaton keresztül szereztem, nem 
is beszélve a sok új ismerősről és barátról. Örülök, 
hogy ennek a közösségnek a tagja lehetek. Jövőben 
is folytatni szeretném a galambtartást, szeretnék 
bírálói vizsgát tenni és növelni a magyar fajták 
hírnevét.

Lengyel Ármin
Jászárokszállás
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CHABO FAJTAKLUB III. NYÁRI SZAKMAI NAP
BÉKÉSCSABA, 2020.07.25

Mindig örülök a postásomnak, hisz mindig váltunk 
egy-két szót, ha találkozunk. Így volt ez július 14-én is. 
A beszélgetésünk közben egy levelet adott át részemre 
Szabó Gábor címzésével. Kíváncsian nyitottam fel a 
borítékot, amiben meghívást kaptam a Chabo Fajtaklub 
III. nyári találkozójára. Mondhatom, „törzsvendég” 
vagyok már e rendezvényeken, hisz az I. találkozón 
Budapesten Boros Csaba (LX. évf. 11. szám), a II. szakmai 
napon Nagy Mihály vendégszeretetét élvezhettem 
Bugacon (LXI. évf. 9. szám).

Július 25.-én reggel, családi nyaralásunk utolsó napján 
útra is keltem, hogy eleget tudjak tenni a Gábor és a 
fajtaklub meghívásnak. A találkozó Békéscsabán a 
V-52 egyesület székházában került megrendezésre. 
A békéscsabai székházhoz sok emlék köt, hisz több 
alkalommal voltam már itt, s felsejlettek a régi emlékek. 
Köztük az egyik legkedvesebb is, amikor Borbola Laci 
bácsi egy alkalommal félrehívott s azt mondta „ide 
fi gyelj Attila. Kezdj el galambokkal is foglalkozni, adok 
neked 2-3 egyedet szívesen”

Kilenc órára szép számú társaság gyűlt össze 
a bemutató terembe. Szabó Gábor üdvözölte a 

megjelenteket és átadta a szót Zelenyánszki Bandi 
bácsinak. Bandi bácsi a tőle megszokott nyugalommal 
ismertette a békéscsabai egyesület rövid történetét. Szót 
ejtett az első nemzetközi kiállításról, amit 1958-ban 
rendeztek meg. Megemlítette, hogy ő is foglalkozott 
chabo baromfi kkal, amit újvidékről szerzett be anno. 
A volt jugoszláv tenyésztőknek ugyanis szorosabb volt 
a kapcsolata a nyugat németországi tenyésztőkkel, mint 
„nekünk” így könnyebben tudtak kisállatokhoz jutni. 
Bevallom, őszintén mindig ámulattal hallgattam/om 
Bandi bácsi beszédét. Legyen az volt elnökségi ülés, 
szakmai nap, továbbképzés vagy csak baráti beszélgetés. 
Hihetetlen nyugalmat ad az embernek, sosem hallottam 
felemelni a hangját volt az bármilyen szituáció is. „..én 
nem szerettem sosem veszekedni…nem vezetett az 
sehova…”

Nagy Mihály a fajtaklub elnöke vette át a szót, s üdvözölte 
ő is a résztvevőket. S ha már a múltról volt szó, Misinek 
is volt egy története a múltról és a chaboról: Volt egy szín 
a kétezres évek elején a fekete fehéren fröccsentve. Egy 
békéscsabai kiállításon voltak is ilyen egyedek kiállítva. 
Sajnos ez már a múlt, s történelem, mert az EE-ben nem 
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volt ez elfogadott, szín s talán ennek is köszönhetően ez 
a színváltozat nem sokkal később el is tűnt. Sajnálatos 
dolog, hisz értékes génállománnyal rendelkező madarak 
tűntek el örökre. Beszédét folytatva megemlítette, 
hogy a vírushelyzetből adódóan 2019 novemberében 
találkozott utoljára a társaság Hidason a fajtaklub 
kiállítás keretei közt. A kiállítás sikere mellett örömteli 
volt, hogy azon a rendezvényen 5 új taggal bővült a 
fajtaklub taglétszáma. Nekem külön öröm volt, hogy egy 
makói tagtársunk is csatlakozott eme remek csapathoz. 
Nagy Mihály értékelte az elmúlt évet. Megbeszélés 
tárgya volt még a fajtaklub támogatottsága mellett a 
fajtaklub honlapjának bővítése, különféle dekorációk 
megvitatása, az egységes megjelenés elősegítését szolgáló 
fajtaklub póló részleteinek tisztázása, egy németországi 
tanulmányút 2020 november elején a Német Chabó 
Klub rendezésében Waidhausban. A nemzetközi 
kapcsolatok ápolásának keretei közt a belovári (HR) 
fi atal kiállításon történő részvétel lehetősége is szóba 
került. Ezen kívül számos hazai rendezvényen történő 
megjelenés is megbeszélés tárgyát képezte. Köztük 
megemlíteném a legelsőt 2020. szeptember 26.-a 
Törökszentmiklóson történő fi atal bemutatót. Szó 
volt még Hidason egy tenyésztői megbeszélésről, 
Nádudvaron egy fajtaklub kiállítás megrendezéséről, de 
részvételi szándékát fejezte ki a fajtaklubnak többek közt 
a Gyomaendrődi területi kiállításon és a december 11-
12.-én megrendezésre kerülő Nemzeti Kiállításon is. A 
fajtaklub bírálói nagy megelégedésemre érdeklődtek a 
hazai Díszbaromfi  és Víziszárnyas Szakosztály keretein 
belül megrendezésre kerülő bírálói továbbképzésről 
is. Ez egy kicsit más formában idén is megrendezésre 
fog kerülni. Török József a fajtaklub szakmai előadója 
a kék színről tartott előadást. A chabo baromfi  24 
színváltozata közül viszonylag ritka a hazai tenyésztők 

körében eme színváltozat. Nem könnyű a tenyésztése 
említette Józsi többször is. Előadásában kitért a tollak 
szegélyezettségére, szélességére, a kizáró súlyos hibákra 
is. Téma volt még a nap folyamán a megfelelő lábszín, és 
karom szín, szó esett a fehér fekete farkú chabok tollainak 
(főleg a nyaki függelékben) besárgulásának okairól és az 
aljtollazat színeiről is. Eme témákat a gyakorlatban, a 
bemutatásra hozott madarakon a szomszédos teremben 
meg is néztük meg is vitattuk.

Az ebédet követően beszélgettünk a fajtaklub 
szabályzatról, a fajtaklub támogatási elképzelésekről, 
a börzéről, a Nemzeti kiállításról, a BT találkozókról, 
bírálatokról, bírálói vs. tenyésztői felelősségről, a 
Díszbaromfi  és Víziszárnyas Szakosztály keretein belül 
megrendezésre kerülő bírálói találkozóról is. Újra 
megtekintettük a már említett szomszédos terembe 
felsorakozott állatokat és mindenki saját belátása szerint 
értékelhette, rangsorolhatta a számára legszebb első 
három állatot.

Gyorsan eltelt a nap, s újra sok ismerettel bővültem. 
Boros Csaba történeteit szívesen hallgattam a nap 
folyamán, hisz szinte minden témához volt vagy a 
múltból vagy a jelenből tanúságos példája. Jó volt újra 
együtt lenni és újra megbizonyosodni, hogy harag, 
ellenszenv nélkül közösen egy cél érdekében sokkal, de 
sokkal könnyebb. S ha már Csabát megemlítettem (ezt a 
cikkemet is, mint a II szakmai nap cikkét) az ő szavaival 
zárnám: „…ide, ebbe a közösségbe azért szeretek járni, 
mert nyoma sincs az ellenségeskedésnek. Itt egymást 
segítjük, támogatjuk ötleteinkkel…” A Chabo Fajtaklub 
erre remek példa. Köszönöm!

Vígh Attila
Díszbaromfi  és Víziszárnyas Szakosztály elnök

Fényképek: ©Obetkó Miklós
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DERÜLT ÉGBŐL VILLÁMCSAPÁS … 

Augusztus 31-én, a kora reggeli órákban 
megcsörrent a telefonom. Egy galambász barátom 
hívott.

– Hallottad a hírt?
– Milyen hírt? – kérdeztem vissza értetlenül.
– Szóval nem. – közölte szárazon, és éreztem a 

hangjában valami mérhetetlen szomorúságot. 
– Horváth Gyurit autóbaleset érte és meghalt.
Hosszú percekig nem kaptam levegőt. Nem tudom 

mennyi idő telt el. Arra eszméltem, hogy a telefonon 
a vonal szétkapcsolt, talán úgy érezte neki is ennyi 
elég, vagy a barátom letette, hogy ne legyen tanúja 
kínomnak. Nem tudom.

A címben szereplő népi szólás a tudósok szerint 

lehetetlen, de higgyék el nem. Megtapasztaltam! 
Órákig járkáltam a lakásban, még újabb 
telefoncsörgés nem rántott vissza a valóságba: 
A kisújszállási egyesületből is megerősítették a 
családtól származó hírként. Így már végleges volt, 
megmásíthatatlan és mérhetetlenül torokszorító. 
Csak ültem kiszáradt torokkal, és törtek elő az 
emlékek a közös kiállításokról, a közös bírálatokról, 
a hosszú utakról, mikor galambász rendezvényekre 
együtt mentünk és órákat beszélgettünk, esetenként 
vitatkoztunk az MGKSZ dolgairól, a galambászatról, 
a „szakmáról”, ami számára a legfontosabb volt. 
Ez volt a lételeme a szakmai rész a szövetségen 
belül! Több évtizedre visszanyúló barátságunk alatt 
sokszor volt alkalmam hallgatni előadásait, terveit 
vagy csak egyszerű eszmefuttatásait a kocsiban, 
amelyek mindig tartalmaztak egy csomó ötletet, 
előremutatást. Természetesen tehetségét sokan 
ismerték és elismerték, ezért lett vezető, 1978-tól 
először csak a Kisújszállási Egyesületben titkárként, 
majd 1980-tól, mint az egyesület elnöke. 1980 és 
2005 között 25 éven át vezette a közösséget, és mikor 
átadta a stafétát a tagság örökös tiszteletbeli elnöknek 
választotta, mely címet végig büszkén viselte.

Ezzel párhuzamosan 1980 és 2005 között 
szövetségünk elnökségi tagja, előbb, mint területi 
képviselő, majd a Bíráló Testület titkára, később, 
mint a szövetségünk szakmai alelnöke kamatoztatta 
tudását. Munkájáért több elismerésben is részesült: 
1982-ben a szövetségért végzett munkájáért Arany 
Diplomát kapott, 1987-ben kiváló bírálói munkáját 
ismerték el kitüntetéssel. Szintén az Ő nevéhez 
fűződik a szövetségünk történetének ez idáig 
legnagyobb szakmai változtatásának, a szöveges 
bírálati rendszernek a bevezetése, melyet Urs 
Freiburghaus biztatására, 1997-ben az általa vezetett 
BT vitt véghez. Ezek mellett még 10 évig a Strasszer 
Fajtaklub titkára is volt, és nem mellesleg kétszeres 
mestertenyésztő bácskai és strasszer galambokkal!

1991-ben Hulicza Lorenz előadása olyan mély 
benyomást tett rá, hogy végleg a bírálati munka mellett 
kötelezte el magát, ezt próbálta mind magasabb és 

Dr. Nagy István agrárminiszter úrtól 2020. augusztus 
Miniszteri Elismerő Oklevelet vett át.

Fénykép: ©Pelsőczy Csaba
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magasabb szintre fejleszteni. Tisztában volt az életben 
szükségszerűen végbemenő változásokkal, és aktívan 
próbált is ezekben részt venni. Sajnos egy időre az 
Ő tudásának töredékével rendelkező emberek 
ellehetetlenítették, így félre állt, de a galambászat 
iránti alázata és a bírálói elkötelezettsége végig 
megmaradt. Rengeteg kiállításon voltunk együtt – Ő, 
mint vezető bíráló – és megfi gyelhettem, hogy milyen 
hihetetlen módon tudott a tenyésztők, a bírálók, 
és a rendezők nyelvén is beszélni, így higgadtan 
szinte észrevétlenül simított el konfl iktusokat 
még a kiszélesedésük előtt. Mindig érzékeny volt 
a szabályokra, azok betartására. Nehezen viselte 
azok kikerülését és a tudatlanságot. A választások 
után visszatérve úgy érezte újabb lehetőséget kapott 
reformokra a BT-ben. Ellenezte az utóbbi évtized 
nyakló nélküli bíráló képzését, szerinte sok olyan 
tag kapott bírálóigazolványt, aki alkalmatlan rá! A 
„túlnépesült” BT megreformálására megvoltak a 
tervei. Mivel élvezhettem a barátságát, ezt sokszor 
átbeszéltük. A létszámhiányos fajtacsoportokat az 
arra alkalmas BT tagok átképzésével akarta feltölteni. 
Sajnos most sem kapott megfelelő támogatást, 
szélmalomharcot nem akart folytatni, így megint 
háttérbe vonult. Volt egy kedvenc mondása: „Öcsém, 
felénk az a szokás, hogy a kocsis hajtja a lovakat!” 
Nos, ha nem engedték neki, inkább leszállt a bakról! 
Mindezek ellenére büszke volt a nemrég átvett 

Miniszteri Oklevélre, ami galambász pályafutása 
legnagyobb elismerése volt! Mindez kívülállóként 
egy sikeres életútnak tűnik, mi körülötte élők viszont 
érezzük és tudjuk, hogy egy gyönyörű életpálya tört 
derékba 2020. augusztus 30-án ott, a Tamási melletti 
aszfalt csíkon. 

Engedjék meg, hogy a magazin hasábjain 
keresztül elbúcsúzzam tőle a Magyar Galamb és 
Kisállattenyésztők Országos Szövetsége nevében, és 
együttérzésemet fejezzem ki a gyászoló családnak. 
Tisztelt tenyésztő társak, barátaim! Az elmúlás 
elviselhetetlennek tűnő fájdalmát próbáljuk meg innen 
tompítani, enyhíteni, emberileg elviselhetőbbé tenni, 
különböző nyelvi leleményekkel, szófordulatokkal, én 
még is úgy érzem, ezek bizonytalanságban hagynak 
bennünket, nem tudnak igazán megvigasztalni. Nem 
tudunk igazán mit kezdeni földi létünk végességével! 
Van egy mondás miszerint az életet nem években, 
hanem megvalósulásokban mérik, az életünket 
nem a hossza, hanem a tartalma teszi értékessé. 
Tudomásul kell venni, hogy a kiszabott évek letelnek, 
sajnos vagy hál’ Istennek nem tudjuk mikor. Gyuri 
barátunknak most ért véget! Egy dolgot azonban 
bátran elmondhatunk: Neki tartalmas élete volt.

Nyugodalmas békével lovagolj el a naplementébe 
Kapitány!

Polgár Béla

Egy kedves emlék: A magyar díszposta fajtaelfogadása, 2005. január 16.
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Kiváló állományból alföldi dudoros postagalambok eladók!
Kiállításgyőztesek, nagyon szép ideális típusú galambok. Ár: 100 Eur/db.
Szeifert Károly 4060 Balmazújváros Batthyány u. 32. Tel.: 06 30 893 6862 

Alföldi parasztgatyás idei fi atalok eladók.
Németh György 8500 Pápa, Mikszáth K. u. 26. Tel.: 06 70 453 6293

Tyúktarka galambok, valamint idei kelésű
newhampshire baromfi k eladók Gyulán. 
Hermann Ferenc Tel.: 06 20 392 4739

A V243. Gyomaendrőd Kisállat Tenyésztők Egyesülete eladásra kínálja
fehér műanyag bevonatú két részes 80 cm ( 2 db 40 x 40 cm)
x 40 x 40 cm ketrec parkjából 500 férőhelyet 1 200,-Ft /férőhely áron.
Információ: Knapcsek Lajos Tel.: 06 30 953 1355

A V243. Gyomaendrőd Kisállat Tenyésztők Egyesülete területi kiállítást tervez rendezni a King, az Amerikai 
Óriásposta, Strasszer, Texán, Magyar Autosex Tyúkgalamb, és a Budapesti Galambfajta Tenyésztők 

Fajtaklubja részvételével.
A fajtaklubok fi atal galambokat mutatnak be,

de az egyesületi kollekcióban minden szabályos korú kisállat bemutatható.
Ideje: 2020. november 7-8.

Helye: Varga Lajos Sportcsarnok, 5500 Gyomaendrőd, Szabadság tér 1. 
Szeretettel várunk minden tenyésztőt és érdeklődőt!

Gyomaendrőd, 2020. június 29.                       Üdvözlettel: Knapcsek Lajos
elnök

HIRDETÉS

KIÁLLÍTÁSI FELHÍVÁS

MEGHÍVÓ

Tisztelt tenyésztőtársak, fajtaklubtagok és érdeklődők!
Szeretettel meghívjuk Önöket a Magyar Baromfi fajtákat Tenyésztők Fajtaklubjának I. szakmai napjára.
A rendezvény helyszíne és időpontja: 3143 Mátranovák, Faluhely major, 2020.10.10. 10 óra.
Program:

• Megnyitó
• Fajtaklub helyzete, adminisztratív kiegészítések, tagdíj
• Fajtaklub 2020-as munkatervének megvitatása
• Tagfelvételi kérelmek elbírálása 
• Ebéd
• Kiállításra történő felkészítés fontossága
• Meglévő standardok áttekintése, pontosítása
• Gyakorlati bemutató a bemutatott állatokon keresztül
• Kötetlen beszélgetés, kérdések

A rendezvénnyel kapcsolatos további információk, részvételi szándék jelzése és jelentkezés:
Földi Gyula, Telefon: 20-803-8852, E-mail: foldigyulanak@gmail.com 
Vígh Attila, Telefon 70-310-511 E-mail: vighattila5@gmail.com



 PÁLYÁZATI FELHÍVÁS!

A Parókás Galamb Tenyésztők Fajtaklubja pályázatot hirdet 
a fajta iránt érdeklődők részére, tenyészegyedek kihelyezésére!

A projekt célkitűzése a hazai parókás galamb populáció 
megerősítésére, megőrzésére irányuló program elindítása, 
illetve a korábbi, ez irányú tevékenység folytatása. Ezek az 
egyedek későbbiekben biztosíthatják és növelhetik a fajtaklub 
tenyésztési programjához szükséges állományt, hozzájárulva 
ezzel a klub működésének stabilizálásához.

A pályázat benyújtásának határideje: 2020. december 15.
A pályázat benyújtási helye: Parókás Galamb Tenyésztők Fajtaklubja, E-mail: jurasko.istvan@ gmail.com
Tenyészállat igénylés mértéke: 6 egyed tenyészgalamb a következő megoszlásban:
1 pár parókás galamb térítésmentesen,
+ 2 pár parókás galamb 5.000Ft/ egyed használati díj ellenében.

A kihelyezés feltételei:
1. A pályázó önéletrajzi bemutatkozása, kitérve galambász tapasztalataira.
2. Személyi igazolvány, lakcímkártya másolat és elérhetőségek (telefon, e-mail)
3. Ajánló (mentoráló) megnevezése, aki klubtag vagy MGKSZ tag. Feladata a tenyésztés segítése.
4. A kihelyezés időtartama 1 tenyésztési év, mely október 30-ig tart, letelte után a tenyészgalambokat 

vissza kell szolgáltatni, hogy újabb pályázókhoz lehessen kihelyezni.  A szaporulat teljes egészében 
a pályázónál marad.

5. A kihelyezési program alapján az 1 év + 1 évvel térítésmentesen meghosszabbítható, ha a tenyésztő 
kérelmezi felvételét a Parókás Galamb Tenyésztők Fajtaklubjába, valamint megfi zeti a klub 
működési hozzájárulását.

6. A kihelyezett galambok igen jó minőségi kategóriába sorolhatóak, értékük 15.000Ft/ egyed, amit 
akkor kell megfi zetni, ha a visszaadás nem történik meg.

7. A nyertes pályázó vállalja, hogy a fajtaklub rendezvényein részt vesz, melyen kedvezményesen 
állíthat ki. (fi atal galamb bemutató, éves klub kiállítás.)

8. A galambok kihelyezése a rendelkezésre álló tenyészegyedek és jelentkezők számától függően a 
fenti feltételek vállalása után 2021. január 30-tól kezdődik.

Várjuk jelentkezésüket!

Debrecen, 2020. augusztus 12.
Juráskó István

klubelnök



ROYALFARM KEDVEZMÉNY
AZ MGKSZ TAGOK RÉSZÉRE!

www.royalfarm.hu Megjegyzés MGKSZ tag

ROYALFARM csapata!


